

SPIS TREŚCI

Filozofia

Ks. Zdzisław Kieliszek, <i>Aktualność Kantowskiej wizji prawa autorskiego</i>	9
Ks. Jacek J. Pawlik SVD, <i>Obecność tradycji w afrykańskiej nowoczesności</i>	25
Ryszard A. Podgórski, <i>Tomistyczno-fenomenologiczna filozofia osoby w personalizmie Karola Wojtyły</i>	39
Wiaczesław Artiuch, <i>Мировоззренческие основания историко-философских исследований Дмитрия Чижевского (Światopoglądowe zasady badań historyczno-filozoficznych Dmytra Czyżewskiego)</i>	55
Denys Svyrydenko, <i>Plagiarism Challenges at Ukrainian Science and Education (Plagiat w nauce i edukacji na Ukrainie)</i>	67
Sergiusz Terepiszczy, <i>The Concept of „Knowledge Society” in the Context of Information Era (Pojęcie „społeczeństwo wiedzy” w kontekście ery informacyjnej)</i>	77
Oksana Petinowa, <i>Принцип разумного эгоизма как идейный фундамент представлений о человеке в контексте экономических связей (Egoizm rozumny jako ideowy obraz człowieka a stosunki ekonomiczne)</i>	85
Paweł Dawidow, <i>Неперывное образование как новая парадигма: синергетический анализ (Kształcenie ustawiczne jako nowy paradygmat: analiza synergiczna)</i>	99

Teologia

Adam Drozdek, <i>Gideon Krinovskii's Sermons (Kazania Gedeona Krinowskiego)</i>	113
Ks. Jerzy Adamczyk, <i>Katechizacja parafialna w świetle obowiązujących przepisów kościelnych</i>	125
O. Piotr Liszka CMF, <i>Oddziaływanie hellenizmu na antropologię chrześcijańską</i>	145
Aleksandra Nalewaj, <i>Kościół Janowy jako „antyspołeczność” w socjolingwistycznej perspektywie Bruce'a J. Maliny</i>	161
Ks. Lyubomyr Rzhyskyi, Oksana Volynets, <i>Wyzwania znaków czasu dla Kościoła grecko-katolickiego na Ukrainie</i>	179
Ks. Adam Bielinowicz, <i>Blog – użyteczne narzędzie katechizacji</i>	193

Nauki o rodzinie

Anna Zellma, <i>Rola zawodowa nauczyciela wychowania do życia w rodzinie</i>	205
Ks. Antoni Jucewicz SVD, <i>Duchowo-moralne wyzwania starości</i>	219
Ks. Wojśław Czupryński, <i>Portale społecznościowe jako środowisko wychowawcze</i>	233
Barbara Rozen, <i>Dziecko z głębszą niepełnosprawnością intelektualną w rodzinie. Inspiracje metodyczne wychowania religijnego</i>	247

Prawo

Krystyna Ziółkowska, Tomasz Ziółkowski, <i>Prawne aspekty autentyczności produktów mleczarskich na przykładzie masła i serów</i>	267
Adam Świętoń, <i>Prawno-karne aspekty ochrony pieniądza w późnym Cesarstwie Rzymskim (IV w. n.e.). Zarys problemu</i>	281
Aldona R. Jurewicz, <i>„Voluntas” – „scientia” – „ignorantia” a odpowiedzialność dodatkowa zwierzchnika za zobowiązania kontraktowe podległych mu „alieni iuris” w prawie rzymskim</i>	299

Historia

- Maria Piechocka-Kłos, *Rozważania o różnorodności kolorów i ich łacińskich oraz greckich nazwach w „Nocach attyckich” (2.26) Aulusa Gelliusza* 319
- Ewelina Szarek, „...Anioł życia zadrzał we mnie” – romantyczne doświadczenie duchowości w liryce Juliusza Słowackiego 331
- Ruslan Demczyszak, *National Question in Program Documents of Ukrainian Political Associations of Conservative-Clerical Direction in Western Ukraine (1920-1930) (Kwestia narodowa w programowych dokumentach ukraińskich politycznych zjednoczeń klerikalno-konserwatywnego kierunku na Ukrainie zachodniej (1920–1930))* 349
- Ks. Wojciech Zawadzki, *Historyczny i ideologiczny kontekst męczeństwa siostr św. Katarzyny na Warmii w 1945 r.* 357
- Artur Babenko, *Участие благотворительных организаций в финансово-материальной поддержке интернированных украинских военных в Польше (1920–1921 гг.) (Udział organizacji charytatywnych w finansowej i materialnej pomocy ukraińskim wojskowym internowanym w Polsce (1920–1921))* 391
- Barbara Sapała, *Heimat- und Vaterlandsliebe als Identitätskonstituenten des frommen Ermländers. Ein Beitrag zum Konstrukt der ermländischen Identität im „Ermländischen Hauskalender“ (1857–1938) (Miłość do ziemi rodzinnej i ojczyzny jako podstawowe elementy tożsamości religijnego Warmiaka. Model tożsamości warmińskiej w „Warmińskim Kalendarzu Domowym” (1857–1938))* 403
- Yevgen Papenko, *Participation of the Ukrainian “Sokil” Movement in a Military-Patriotic Education of Youth before the I World War (Uczestnictwo ukraińskiego sokolstwa w wykształceniu wojskowo-patriotycznym młodzieży w przeddzień pierwszej wojny światowej)* 421
- Wiaczesław Magas, *The All-Russian Peasant Union and Authorities in the Years of the First Russian Revolution in Ukraine (Ogólnorosyjski związek chłopski a władza podczas pierwszej rewolucji rosyjskiej na Ukrainie)* 431

Sprawozdania

- Iwona Myśliwczyk, Marta Śliwa, *Doświadczenie „inności” w placówkach edukacyjnych – komunikat z badań przeprowadzonych na Litwie* 441
- Ks. Michał Kuciński, *Ogólnopolska Konferencja Naukowa „Sacrum in mediach. Komunikacja – Prowokacja – Profanacja”, 11 maja 2015 r., Wydział Teologii Uniwersytetu Warmińsko-Mazurskiego w Olsztynie* 445

Recenzje

- Marian Grabowski, *Pomazaniec. Przyczynek do chrystologii filozoficznej, W Drodze, Poznań 2010, ss. 268 (ks. Karol Jasiński)* 451
- Jan Walkusz, *Konferencja Polskich Księży na Wschodnią Kanadę 1956–2016, Wydawnictwo „Bernardinum” Sp. z o.o., Pelplin 2016, ss. 168 (ks. Marek Jodkowski)* 455
- Wykaz skrótów 459

CONTENTS

Philosophy

Rev. Zdzisław Kieliszek, <i>The Timeliness of Kant's Vision of Copyright</i>	9
Rev. Jacek J. Pawlik SVD, <i>The Presence of Tradition in the African Modernity</i>	25
Ryszard A. Podgórski, <i>Thomistic and Phenomenological Philosophy of the Person in Karol Wojtyła's Personalism</i>	39
Wiaczesław Artiuch, <i>Value Basis of Historian-Philosophical Studies of Dmitriy Chizhevsky</i>	55
Denys Svyrydenko, <i>Plagiarism Challenges at Ukrainian Science and Education</i>	67
Sergiusz Terepiszczy, <i>The Concept of „Knowledge Society” in the Context of Information Era</i>	77
Oksana Petinowa, <i>Principle of Rational Egoism as an Ideological Conception of Man Foundation and the Context of Economic Relations</i>	85
Paweł Dawidow, <i>Continuing Education as a New Paradigm: the Synergy Analysis</i>	99

Theology

Adam Drozdek, <i>Gideon Krinovskii's Sermons</i>	113
Rev. Jerzy Adamczyk, <i>Parish Catechization in the Obligatory Church Requirements</i>	125
Rev. Piotr Liszka CMF, <i>Impact of Hellenism on Christian Anthropology</i>	145
Aleksandra Nalewaj, <i>John's Church as an „Anti-Community” in the Sociolinguistic Perspective of Bruce J. Malina</i>	161
Rev. Lyubomyr Rzhyskyy, Oksana Volynets, <i>Challenges for the Signs of Time for the Greek Catholic Church in Ukraine</i>	179
Rev. Adam Bielinowicz, <i>Blog – a Useful Tool for Catechesis</i>	193

Family Studies

Anna Zellma, <i>The Professional Role of Teacher of Education for Family Life</i>	205
Rev. Antoni Jucewicz SVD, <i>The Spiritual and Moral Challenges of Senectitude</i>	219
Rev. Wojśław Czupryński, <i>Social Networks as the Education Environment</i>	233
Barbara Rozen, <i>A Child with Deep Intellectual Disability in a Family. Methodical Inspiration of Religious Education</i>	247

Law

Krystyna Ziółkowska, Tomasz Ziółkowski, <i>Legal Aspects of the Authenticity of Dairy Products as Exemplified by Butter and Cheese</i>	267
Adam Świętoń, <i>The Criminal-Law Aspects of the Protection of Money in the Late Roman Empire (4th Century). Outline of the Problem</i>	281
Aldona R. Jurewicz, <i>“Voluntas” – “Scientia” – “Ignorantia” and the Additional Liability of Head of Family Slave Owner for the Contractual Obligations Made by Persons under His Power (“Alieni iuris”) in Roman Law</i>	299

History

Maria Piechocka-Kłos, <i>Reflections on the Varieties of Colours and Their Latin and Greek Names in Aulus Gellius's “Attic Nights” (2.26)</i>	319
-----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------	-----

Ewelina Szarek, „...the Angel of Life Trembled in Me” – the Romantic Experience of Spirituality in Juliusz Słowacki’s Lyric Poetry	331
Ruslan Demczyszak, National Question in Program Documents of Ukrainian Political Associations of Conservative-Clerical Direction in Western Ukraine (1920–1930)	349
Rev. Wojciech Zawadzki, Historical and Ideological Context of the Martyrdom of the Sisters of St. Catherine in the Region of Warmia in 1945	357
Artur Babenko, The Participation of Charitable Organizations in the Financial and Material Support for the Internment of Ukrainian Military in Poland (1920–1921)	391
Barbara Sapała, Love for the Homeland (Heimat) and Motherland as the Key Components of Warmian Religious Identity. A Model of Warmian Identity in the “Warmian Home Calendar” (1857–1938)	403
Yevgen Papenko, Participation of the Ukrainian “Sokil” Movement in a Military-Patriotic Education of Youth before the I World War	421
Wiaczesław Magas, The All-Russian Peasant Union and Authorities in the Years of the First Russian Revolution in Ukraine	431

Reports

Iwona Myśliwczyk, Marta Śliwa, The Experience of „Otherness” in Educational Institutions – Statement of Research Carried out in Lithuania	441
Rev. Michał Kuciński, National Scientific Conference „Sacrum in the Media. Communication – Provocation – Desecration”, Faculty of Theology of the University of Warmia and Mazury in Olsztyn (11 May 2015)	445

Reviews

Marian Grabowski, Pomazaniec. przyczynek do chrystologii filozoficznej, W drodze, Poznań 2010, ss. 268 (The Anointed. Contribution to the Philosophical Christology) (Rev. Karol Jasiński)	451
Jan Walkusz, Konferencja Polskich Księży na Wschodnią Kanadę 1956–2016, Wydawnictwo „Bernardinum” Sp. z o.o., Pelplin 2016, ss. 168 (The Conference of Polish Priests for Eastern Canada 1956–2016) (Rev. Marek Jodkowski)	455
Abbreviation	459

INHALTSVERZEICHNIS

Philosophie

Zdzisław Kieliszek, <i>Die Aktualität der Kants Vision des Urheberrechts</i>	9
Jacek J. Pawlik, <i>Tradition in der afrikanischen Modernität</i>	25
Ryszard A. Podgórski, <i>Thomistisch - phänomenologische Philosophie der Person im Personalismus von Karol Wojtyła</i>	39
Wiaczesław Artiuch, <i>Wertvolle Grundlagen der historischen und philosophischen Studien von Dmitrij Tschyzhewskij</i>	55
Denys Svyrydenko, <i>Plagiat-Herausforderungen in ukrainischer Wissenschaft und Bildung</i>	67
Sergiusz Terepiszczycy, <i>Der Begriff „Wissensgesellschaft“ im Zusammenhang des Informationszeitalters</i>	77
Oksana Petinowa, <i>Das Prinzip des vernünftigen Egoismus als eine ideologische Grundlage für ein Menschenbild (im Kontext der Wirtschaftsbeziehungen)</i>	85
Paweł Dawidow, <i>Lebenslanges Lernen als neues Paradigma: synergistische Analyse</i>	99

Theologie

Adam Drozdek, <i>Gideon Krinowskis Predigten</i>	113
Jerzy Adamczyk, <i>Pfarrkatechisation in den geltenden kirchlichen Vorschriften</i>	125
Piotr Liszka, <i>Auswirkung des Hellenismus für die christliche Anthropologie</i>	145
Aleksandra Nalewaj, <i>Die Johannesgemeinde als „Antigemeinschaft“ in der soziolinguistischen Perspektive von Bruce J. Malina</i>	161
Lyubomyr Rzhyskyy, Oksana Volynets, <i>Herausforderungen für die Zeichen der Zeit für die griechisch-katholische Kirche in der Ukraine</i>	179
Adam Bielinowicz, <i>Blog – ein nützliches Werkzeug für die Katechese</i>	193

Familienstudien

Anna Zellma, <i>Die Berufsrolle des Lehrers für die Erziehung im Bezug auf das Leben in der Familie</i>	205
Antoni Jucewicz, <i>Geistige und moralische Herausforderungen des Alters</i>	219
Wojśław Czupryński, <i>Soziale Netzwerke als Bildungsumfeld</i>	233
Barbara Rozen, <i>Das Kind mit ausgeprägter geistiger Behinderung in der Familie. Methodische Inspirationen für eine religiöse Erziehung</i>	247

Recht

Krystyna Ziółkowska, Tomasz Ziółkowski, <i>Rechtliche Aspekte der Echtheit von Milchprodukten am Beispiel von Butter und Käse</i>	267
Adam Świętoń, <i>Der Schutz der Geldmuenzen im spaetklassischen Kaisertum (4 Jh. n.Ch.) Aus strafrechtlicher Perspektive</i>	281
Aldona R. Jurewicz, <i>„Voluntas“ – „Scientia“ – „Ignorantia“ und adjektivische Haftung des Oberhauptes für vertragliche Verbindlichkeiten „Alieni Iuris“ nach römischem Recht</i>	299

Geschichte

Maria Piechocka-Kłos, <i>Erörterungen über die Verschiedenartigkeit der Farben sowie deren lateinische und griechische Bezeichnungen in den „Noctes Atticae“ von Aulus Gellius</i>	319
Ewelina Szarek, <i>„...der Engel Schüttelte leben in mir“ – die romantische Erfahrung von Spiritualität in der Lyrik von Juliusz Slowacki</i>	331
Ruslan Demczyszak, <i>Nationale Frage in den Programmdokumenten der ukrainischen politischen Bündnisse der klerikal-konservativen Richtung in der Westukraine (1920–1930-er Jahre)</i>	349
Wojciech Zawadzki, <i>Historischer und ideologischer Hintergrund des Martyriums von Katharinenschwestern im Ermland 1945</i>	357
Artur Babenko, <i>Die finanzielle und materielle Unterstützung der inhaftierten ukrainischen Soldaten durch die Wohlfahrtsverbände Polens in den Jahren 1920–1921</i>	391
Barbara Sapała, <i>Heimat- und Vaterlandsliebe als Identitätskonstituenten des frommen Ermländers. Ein Beitrag zum Konstrukt der ermländischen Identität im „Ermländischen Hauskalender“ (1857–1938)</i>	403
Yevgen Papenko, <i>Die Teilnahme des ukrainischen Sokolstvo in der militärisch-patriotischen Erziehung der Jugend am Vortag des ersten Weltkriegs</i>	421
Wiaczesław Magas, <i>Allrussische Bauernunion und Behörden in den Jahren der ersten russischen Revolution in der Ukraine</i>	431

Berichte

Iwona Myśliwczyk, Marta Śliwa, <i>Die Erfahrung „der Andersartigkeit“ in den Bildungseinrichtungen – die Erklärung der Forschung in Litauen</i>	441
Michał Kuciński, <i>Nationale wissenschaftliche Konferenz „Sacrum in den Medien. Kommunikation – Provokations – Schändung“, Theologische Fakultät der Universität von Ermland und Masuren in Olsztyn (den 11. Mai 2015)</i>	445

Rezensionen

Marian Grabowski, <i>Pomazaniec. Przyczynek do chrystologii filozoficznej, W Drodze, Poznań 2010, ss. 268 (Der Gesalbte. Beitrag zur philosophischen Christologie) (Karol Jasiński)</i>	451
Jan Walkusz, <i>Konferencja Polskich Księży na Wschodnią Kanadę 1956–2016, Wydawnictwo „Bernardinum” Sp. z o.o., Pelplin 2016, ss. 168 (Die Konferenz der polnischen Priester für Ostkanada 1956–2016) (Marek Jodkowski)</i>	455
Abkürzungsverzeichnis	459